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   جواد محرمي 
كتاب »فتنه تغل�ب« تحليل هايي نس�بت به 
س�خنان و كنش هاي رهب�ر انق�اب در برابر 
فتن�ه فراه�م آورده اس�ت ك�ه گاه ش�امل 
اخب�ار و مطالب�ي ناگفت�ه يا ش�نيده نش�ده 
ني�ز اس�ت و در مجم�وع رواي�ت روش�ني از 
راهبري جامع�ه و مه�ار فتنه ارائ�ه مي دهد. 
بخش اصل��ي كتاب فتن��ه تغلب ك��ه در كمتر 
از چهار روز به چاپ دوم رس��یده اس��ت شامل 
متون و گزارش هاي مستند از برخي تكاپوهاي 
رهبر انقلاب در دوران اوج فتنه است. همچنین 
نمونه هاي��ي از تلاش ه��اي دلس��وزان نظ��ام 
در مذاكرات براي رف��ع ابهام از مس��ئله اصلي 
انتخابات يعن��ي ادعاي تقلب و برخ��ي ديگر از 
مدعیات معترضان را نشان مي دهد و نیز شامل 
روايت هايي تحلیلي است از سرفصل هاي كنش 
رهبر معظ��م انقلاب ب��راي مهار فتن��ه 88 كه 
مي تواند به ادراك صحیح از منطق عمل رهبري 

در اين دوران كمك كند. 
در جاي جاي اين كتاب مطالب و زواياي نگاهي 
وجود دارد كه براي نخس��تین بار مطرح شده يا 
دس��ت كم تاكنون پررنگ نبوده است، از اين رو 
مضامین اين كتاب مي تواند دستمايه خوبي براي 

پژوهش هاي ديگر باشد. 
   صراحت و صميميت در گفت  وگو ها 

فصل ابتداي��ي اين كتاب به متن جلس��ه رهبر 
معظم انقلاب با نماين��دگان نامزدهاي دهمین 
دوره انتخابات رياس��ت جمهوري در 26 خرداد 
سال 88 اختصاص دارد با اين تیتر كه به مهندس 
موس��وي گفتم قانوني عمل كند و او هم قبول 
كرد. اين دي��دار دو بخ��ش دارد؛ در بخش يكم 
ابتدا رهب��ر انقلاب نكاتي را مط��رح مي كنند و 
نمايندگان هر يك از س��تادهاي انتخاباتي نیز 
س��خنان خود را بیان مي كنند، س��پس رهبر 
انقلاب جمع بندي ك��رده و مطالب مختصري 
نسبت به برخي نكات بیان مي كنند. پس از آن 
نوبت به نمايندگان وزارت كشور و شوراي نگهبان 
مي رسد و آنگاه رهبر انقلاب سخنان اصلي خود 
را بیان مي كنند. در بخش دوم جلسه اصلي تمام 
شده و از رسمیت مي افتد و با خروج دوربین ها از 
اتاق برخي حاضران نكات مختلفي را با جزئیات 
بیش��تر مطرح مي كنند. هم��ه گفت وگوها نیز 
همراه با صراح��ت و صمیمیت اس��ت. آنچه به 
صورت رسمي از آن نشس��ت منتشر شده تنها 

قسمتي از بیانات رهبري پس از شنیدن مواضع 
نمايندگان س��تادها در بخش اول است. انتشار 
بخش نخست و روايت دقیق بخش دوم آن جلسه 
در كتاب فتنه تغلب مي تواند گره گشاي برخي 

مسائل كلیدي در اذهان عموم باشد. 
رهبر انقلاب در آغاز جلس��ه مي گويند: »خیلي 
خوش آمديد. جلس��ه در واقع بي نظیري است. 
رفقاي ديروز و رقیبان ام��روز، همه اينجا جمع 
ش��ده ايد و من از خداوند متعال مي خواهم كه 
اين تجمع را مايه بركت و خیر قرار بدهد و حضور 
يكايك شماها در اينجا ان شاءالله براي كشورتان 
و انقلابتان و اين ملت بزرگ مبارك باشد. در اين 
جلس��ه هیچ تقیه و ملاحظه اي هم نكنید، نه از 
من و نه از ديگر مجموعه هايي كه اينجا هستند. 
همان كه در ذهنتان اس��ت را اينجا بیان كنید. 
قصد قربت هم بكنید. نیت كنید كه براي خدا و 
به قصد جلب رضاي الهي حرف مي زنید. در اين 
جلسه من بیشتر اذُُن هستم دوست دارم بیشتر 

گوش كنم.« 
   نقل قول ميرحسين براي رهبر انقاب

در پايان جلس��ه و پس از حرف هاي نمايندگان 
نامزدها رهبر انقلاب در بخش��ي از سخنانشان 
بیان مي كنند: »در اين شب هاي متعددي كه در 
برخي خیابان هاي تهران و بعضي شهرستا ن هاي 
ديگر مردم جمع مي شدند بعضي از اين نامزد، 
بعضي از آن نام��زد حمايت مي كردند. ش��عار 
مي دادند و هیچ گون��ه درگیري بین اينها وجود 
نداش��ت، ما بايد به اين افتخار كنیم. اين خیلي 
چیز مهمي است. مردم ما اينند. اختلاف سلیقه 
هم دارند اما با همديگ��ر هم كار مي كنند. آقاي 
مهندس موس��وي براي من نقل مي كردند كه 
توي يك خیاباني ايشان مي رفته يك ماشیني با 
ماشین ايشان همراه مي شود، آنها شروع مي كنند 
يك حرفي را يك شعاري كه علیه آقاي موسوي 
بوده با خنده گفتن، آقاي موسوي مي گفت من 

هم خنديدم و دس��ت تكان دادم و عبور كردم. 
خب اين فضا خیلي فضاي خوبي است. اين فضا 
بعد انتخابات نبايد تبدي��ل به فضاي خصومت 
و تقابل ش��ود. اين خ��لاف واقع اس��ت. عده اي 
مي خواهند اين تقابل اتف��اق بیفتد. خب براي 
اعتراضات راه هاي قانوني وجود دارد. رسیدگي 
به اينها حتماً بايد انجام ش��ود. م��ن تقاضا دارم 
كه به موارد دقیقاً رس��یدگي كنند. اگر چنانچه 
برخي اشكالات مقتضي اين است كه پاره اي از 
صندوق ها بازشماري شود اشكالي ندارد. شبهات 
را برطرف كنید اما آن چیزي كه از همه مهم تر 
است اين است؛ همه سعي كنید وحدت ملي و 

وحدت كشور را حفظ كنید.« 
   ابطال يعني زدن توي دهن مردم

در بخش ديگر جلسه كه دوربین ها از اتاق خارج 
مي ش��وند مرتضي الويري نماينده آقاي كروبي 
خواس��تار ابطال انتخابات مي شود. آقاي زنگنه 
هم همی��ن درخواس��ت را مط��رح مي كند. آقا 
به آقاي زنگن��ه مي گويد: »ش��ما برخي مواقع 
آدم احساساتي هس��تید. الان هم يك مقدار از 
حرف هايتان ناشي از احساسات است. نه منطق، 
ش��ما يقین بدانی��د، صددرصد بنده اي��ن را رد 
مي كنم. اگر همه هم جمع بشوند بگويند ابطال، 
من قبول نخواهم كرد. ابط��ال يعني زدن توي 
دهن مردم. 40میلیون آدم آمدند پاي صندوق 
رأي دادند من بگويم غلط كردي��د رأي داديد. 
چنین چیزي مگر ممكن است؟ مطلقاً من اين را 
قبول نخواهم كرد. اينجا مرجع قانون وجود دارد. 

راه قانوني وجود دارد.«
پس از اس��تماع س��خنان نامزدها آقا جملات 
پاياني را بیان مي كنند: »من اعتقادم اين است 
اينهايي كه ديروز به اين پايگاه بسیج حمله كردند 
مي خواستند اين راهپیمايي مردم را خراب كنند، 
يعني در واقع آنها با شماها مخالف بودند. با همین 
مجموعه آقاي موسوي مخالف بودند. آنهايند كه 
به اسم شما مي خواهند حمله كنند. به نظر من 

تبري كنید.«
ادامه كتاب فتن��ه تغلب به روايت ه��اي افراد و 
برخي ش��خصیت ها اختصاص دارد. براي مثال 
حجت الاسلام محس��ني اژه اي كه در سال 88 
وزير اطلاعات بوده است؛ »به آقاي موسوي زنگ 
زدم خودش پاس��خ داد، گفتم من فلاني هستم 
قرار بود شما بیايید اما نیامديد، من مي خواهم 
بیايم پیش ش��ما الان كجا هستید؟ گفت خانه 
هستم، گفتم من آمدم، به او گفتم شما به شوراي 
نگهبان نامه نوشتید و اعتراض داريد، فرض كنید 
شوراي نگهبان كل صندوق ها را بازشماري كرد، 
اگر شما برنده نبوديد قبول خواهید كرد؟ گفت 
نه! گفتم پس مطلب ش��ما ديگر تقلب نیست، 

دنبال حق نیستید.« 
سخناني از رهبر معظم انقلاب پشت جلد كتاب 
تغلب را به خود اختصاص داده است: »هیچ قدرت 
و غلبه اي در مكتب امام كه از تغلب و از اعمال زور 
حاصل شده باش��د مورد قبول نیست، در نظام 
اس��لامي قهر و غلبه معنا ندارد... آن قدرتي كه 
از انتخابات مردم به دست آمد محترم است، در 
مقابل آن، كسي نبايد سینه سپر كند، كسي نبايد 
قهر و غلبه اي به كار ببرد كه اگر چنین كاري كرد 

اسم كار او فتنه است.«

نگاهي به كتاب »فتنه تغلب« درباره ناگفته هايی از فتنه سال 88 

 میرحسین گفت قانوناً و شرعاً
از رهبري تبعیت مي كنم!

   محمد صادقي
رحيم مخدوم�ي نويس�نده و دبي�ر چن�د دوره برگزاري 
جشنواره ادبي ضدفتنه »رس�ول آفتاب« از نقش پررنگ 
دولت در به تعطيلي كش�يده ش�دن اين جش�نواره گفت. 
مخدومي كه در برنامه تلويزيوني »ش��ب روايت« حاضر شده بود، 
درباره راه اندازي جشنواره »رسول آفتاب« توضیح داد: اين جشنواره 
را در پاسخ به يك دروغ به راه انداختیم، مبتني بر اين ادعاي نادرست 
كه فرهیختگان و نويسندگان همه حامي فتنه بوده اند! بنابراين ما 
خود فرهیختگان و نويسندگان را جمع كرديم كه با اثرشان جواب 
اين خلاف واقع گويي را بدهند. مخدومي ادامه داد: نكته جالب اين 
بود كه حتي مي گفتند ما به نويسندگان پول داده ايم كه درباره فتنه 
كتاب بنويسند، حتي وبلاگ ما را هك و با تماس ها و پیام ها مدام 
ما را تهديد مي كردند. عده اي را اجیر مي كردند كه هرچه بد و بیراه 
بلدند، به من بگويند. دبیر جشنواره رس��ول آفتاب كه چند سالي 
است برگزار نمي ش��ود، پیرامون علل تعطیلي اين جشنواره ادبي 
توضیح داد: »از زماني كه دولت يازدهم حاكم شد حتي همان محلي 
را كه در ورامین براي اين رويداد احیا كرده بوديم از ما گرفتند. تمام 
حمايت هاي جشنواره را از روي ما برداشتند. رفته رفته ما نه ديگر 
جايي داشتیم و نه حتي امكان اجاره داشتیم. الان هم نمي توانیم 

جشنواره را برگزار كنیم، چون نیاز به هزينه دارد.«
وي همچنین با بیان اينكه حمايتي صورت نمي گیرد، مدعي شد: 
»نهادهاي فرهنگي بايد جوابگو باشند كه در دوره جنگ نرم كه 
وظیفه تربیت نیروي فرهنگي دارند، واقعا چه كرده اند. ما از امثال 
سازمان تبلیغات و بس��یج و تريبون نماز جمعه و... انتظار داريم، 

سه سال است كه اين جشنواره را نمي توان برگزار كرد ولي هیچ 
كسي از اين دوستان حتي از ما خبري نمي گیرد.« در ادامه برنامه 
»شب روايت« محمدعلي الفت پور، نويسنده و پژوهشگر با اشاره 
به برخورد ها با كتب سیاسي، گفت: »متأسفانه براي نگارش كتب 
سیاسي، ما دچار كمبود منابع در دسترس هستیم؛ منابعي كه در 
اختیار نیستند يا لزوماً در اختیار افرادي خاص قرار مي گیرند. هر 
چند خود نويسندگان نیز گاه دست روي موضوعاتي مي گذارند كه 
اصلًا اولويتي ندارد، در مقابل برخي سوژه هاي روز و حتي سیاسي 
را كنار مي گذارند. انگار يك جور پرهیز داريم كه از برخي ماجراها 
بنويسیم.«  نگارنده كتاب »جريان شناسي نفوذ در تاريخ انقلاب 
اسلامي ايران« يادآور شد: »مس��ئولان بايد اجازه دهند ادبیات 
سیاسي وارد كتاب ها شود وگرنه اينجور كتب را از خارج براي ما 
مي نويسند و نهايت كار ما در جوابگويي به اين موضوعات تاريخي 
و سیاسي خلاصه مي شود.« برنامه شب روايت ويژه موضوعات و 

مباحث ادبیات ايران از شبكه 4 سیما پخش مي شود.

در نشست »آينده شناسي در سينما«ی جشنواره مردمي فيلم عمار مطرح شد

شاهد اكران 4 فيلم برجامي با اسامي امريكايي هستيم
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اگ�ر ب�ه آنچ�ه می خواس�تی 

نرس�يدی، از آنچ�ه هس�تی 

نگران مباش.

سالن دارها به دنبال پخش جام ملت هاي آسيا در سينماها

فوتبال عليه كمدي هاي سطحي وارد سينما مي شود

  هادي عسگري
در روزهاي�ي كه فيلم ه�اي كمدي يك�ي پ�س از ديگري به 
اك�ران مي رس�ند و فض�اي نماي�ش از ديگ�ر ژانر ه�اي 
س�ينمايي گرفت�ه مي ش�ود، س�ينمادار ها به دنب�ال پخش 
مس�ابقات فوتبال جام ملت هاي آسيا در س�ينماها هستند. 
پخش مسابقات فوتبال در سالن هاي س��ینما در حال تبديل شدن 
به يك پديده عادي اس��ت. كم كم از س��ختگیري هاي اولیه نیروي 
انتظامي در مقابل درخواست پخش مسابقات فوتبال در سالن هاي 
سینما كاسته شده و بر تعداد مسابقاتي كه در سینما پخش مي شود 
افزوده مي ش��ود. از هفته آينده با آغاز مسابقات جام ملت هاي آسیا 
در قطر، پخش اين مسابقات در س��ینما باز هم خبرساز می شود، به 
خصوص اينكه تراكم اكران ها پیش از جش��نواره فیلم فجر به وجود 
آمده است اما هنوز از پخش مسابقات جام جهاني فوتبال در سینماها 
مسائل مالي لاينحلي باقي مانده است. سیدضیا هاشمي دبیر كمیته 
انضباطي كارگروه اكران، از عدم اجازه پخش بازي هاي فوتبال تیم 

ملي ايران در جام ملت هاي آسیا توسط سینماهايي كه درآمد كسب 
شده از پخش بازي هاي جام جهاني را تس��ويه نكرده اند خبر داده و 
مي گويد: قطعاً تلاشمان اين اس��ت كه اگر مجدداً پخش فوتبال در 
سینماها به تصويب برسد، به پرديس هاي سینماهايي كه در پرداخت 
حق صاحبان فیلم ها در زمان اكران جام جهاني بدحس��ابي كردند، 
اجازه پخش داده نشود. شروع جام ملت هاي آسیا، همزمان با آغاز يك 
فیلم كمدي ديگر در سینما هاست. فیلم سینمايي »قانون مورفي« 
به كارگرداني رامبد جوان نمايش خود را در سینماهاي سراسر كشور 
آغاز كرده است تا احتمالاً خود را به عنوان رقیب جدي براي دو فیلم 
»مارموز« و »بمب، يك عاشقانه« كه حالا چند هفته اي است در صدر 
پرفروش ها جا خوش كرده اند، مطرح كند. اين همزماني مي تواند با كم 
شدن سانس هاي اكران فیلم هاي كمدي و افزوده شدن آن به سانس 
پخش مسابقات فوتبال، به ضرر آثار سینمايي باشد. سینمادارها از اين 
مسئله راضي و خوشحال هستند. محمدقاصد اشرفي رئیس انجمن 
سینماداران مي گويد: »استقبال از فیلم هاي سینمايي حدود يك ماه 
است كه كاهش پیدا كرده و میزان فروش فیلم ها از انتهاي آذرماه با 
روند كاهشي روبه رو شده است و حدود 40درصد شاهد فروش فیلم ها 

در ماه جاري نسبت به ماه گذشته هستیم.«
اشرفي مي افزايد: »پیشنهاد جدي ما فراهم آوردن فرصتي براي پخش 
مسابقات فوتبال در سالن هاي سینماست، زيرا باتوجه به تجربه خوب 
پخش مسابقات فوتبال جام جهاني و همچنین جام باشگاه هاي آسیا، 
پخش مسابقات در سالن هاي سینما جزو علاقه مندي هاي مخاطبان 
سالن هاي سینماست.« اگر اين پیشنهاد اجرايي شود، فوتبال به رقیب 

جدي كمدي هاي سطحي تبديل خواهد شد.

   سيدمصطفي اندرزگو
سخنران نشس�ت »آينده شناس�ي در س�ينما« كه در 
نهمين جش�نواره فيلم عمار برگزار ش�د، بدون ذكر نام 
فيلم هاي لس آنجلس تهران، تگزاس، كلمبوس و ميليونر 
ميامي گفت: هش�ت ماه از پاره كردن برج�ام مي گذرد 
اما اكنون در س�ينماي جمهوري اس�امي چه�ار فيلم 
برجامي ديده مي شود كه نامش�ان هم امريكايي است!

حسن عباسي در نشست »آينده شناس��ي در سینما« كه در 
حاش��یه اكران هاي مرك��زي نهمین دوره جش��نواره مردمي 
فیلم عمار در سینما فلسطین برگزار ش��د، گفت: از سال 89 
تاكنون جش��نواره عمار به درختي تناور تبديل ش��ده است، 
امروز در نهمین س��ال از برگزاري اين جشنواره اين بذري كه 
كاشته شده، در شرايط ويژه اي كه همچنان مسئله بصیرت در 
جامعه ما مطرح است، خوشبختانه اين جشنواره بصیرتي، روز 
به روز تناورتر مي ش��ود و جاي خود را به مرور باز مي كند. وي 
افزود: در سینماي مبتذل كه هر روز يك جانوري را سوژه خود 
براي سرگرمي قرار مي دهد، جشنواره هاي موسوم به حقیقت، 
مقاومت يا عمار س��راغ وجوه ج��دي هنر مي رون��د. امروز در 
شرايطي كه سینما و تلويزيون آلوده به ساخت و بافت سینماي 
صرفاً س��رگرمي يا س��ینماي آبزورد و مهمل است، اين قبیل 

جشنواره ها داراي جايگاه با ارزشي است. 
عباس��ي ادامه داد: در مقابل س��ینماي آبزورد، جريان هنري 
انقلاب اسلامي با جدي نگري نس��بت به موضوع مهمي به نام 
هنر موضوع را چه در حوزه حقیقت و چه در حوزه مقاومت و در 
چه در حوزه بصیرت در جشنواره مردمي عمار، با شكل و شمايل 
متفاوت مي پردازد و جواناني كه به س��مت حقیقت و بصیرت 
مي روند، كمي از آن ابتذال سینماي رسمي فاصله مي گیرند. 

اين تحلیلگر با اشاره به موضوع برجام عنوان كرد: هشت ماه 
از پاره كردن برجام و دلیلي ك��ه همه قدرت هاي جهاني در 
آن حضور داشتند، مي گذرد اما اكنون در سینماي جمهوري 
اس��لامي چهار فیلم برجامي ديده مي شود كه نام اين چهار 
فیلم ه��م امريكايي اس��ت؛ )لس آنجلس ته��ران، تگزاس، 

كلمبوس، میلیونر میامي(.
وي يادآور شد: سینماي رس��مي ]بدنه[ كه صرفاً حیطه هنر 
را دنبال مي كند و از آن فیلم ه��اي به اصطلاح برجامي بیرون 
مي آيد، هیچ روح حماس��ي، انقلابي و... ندارد. از طرفي آنچه 
از اين قضیه كپي مي شود طنزهاي 90 قسمتي است كه غالباً 
يا ته مايه هاي آبزورد دارند يا متوسل به شوخي هاي سطحي و 
مبتذل مي شوند، از اين رو در مقابل سینماي آبزورد، سینماي 

انقلاب اس��لامي چه در حوزه مقاومت و چه در حوزه بصیرت 
سینمايي است كه مي كوشد پیام رسان باشد. 

عباسي در بخش ديگري از سخنان خود گفت: اخیراً افرادي 
نسبت به پخش فیلم »قلاده هاي طلا« كه در ايام بزرگداشت 
يوم الله 9 دي از شبكه هاي تلويزيون پخش شد، اعتراضاتي 
را مطرح كرده بودند. آن روز كه اين فیلم ساخته شد من در 
شوراي پروانه نمايش شاهد بودم كه دوستان وزارت اطلاعات 
آمدند و نظرات كارشناسي خود را دادند و نظرات هنري را هم 
دوستان سینمايي دادند و در نهايت فیلم اكران عمومي شد. 
به نظرم وظیفه وزارت اطلاعات اين است كه ابتذال و انحراف 
فرهنگي را شناسايي كند، يعني جاسوسان فرهنگي را كه به 

دنبال تخريب فرهنگ هستند شناسايي كنند. 
وي اظهار داشت: عمار ش��خصیتي بود كه بصیرت مي افزود. 
اينجا سرگرمي، بدون آن بصیرت افزايي تعريف مي شود. برخي 
معتقدند اثر هنري بايد سرگرم كند، در حالي كه سینما بايد در 
كنار سرگرمي، نقش پیام رساني را هم داشته باشد. جشنواره 
نهم عمار كه يك جش��نواره بصیرتي اس��ت، ام��روز به بخش 
آبروي هنر جمهوري اسلامي تبديل شده است و مي كوشد  با 
به س��ینماي ايران)بدنه( كه طي س��ال هاي گذشته مشغول 
مبتذل گرايي بوده، هويت مس��تقلي دهد. عباسي فرم را يك 
قالب دانست كه مي تواند در آن با تفكرات بیشتري شكل گیرد 
و خاطرنشان كرد: ما با مشكلي روبه رو مي شويم كه مي خواهیم 
در سینماي بصیرت پیام منتقل كنیم اما گروهي مي گويند هنر 
لیواني نیست كه در آن پیام را بريزيد و به خورد مخاطب بدهید. 
اينها معتقدند »در آثار هنري چیزي به اسم انتقال پیام نداريم 
و سینما اصالتاً فرم است«، اين كاملًا اشتباه است! از جريان هنر 
براي هنر معنايي بیرون نخواهد آمد. اين فرم يك قالب است كه 
مي تواند در آن با تفكرات بیشتري شكل گیرد. ما فرم گرايي را 

قبول داريم اما اينكه فرم اصالت داشته باشد را خیر. 

روايت دبير جشنواره »رسول آفتاب« از علت تعطيلي اين جشنواره

دولت جشنواره ضدفتنه را به تعطيلي كشاند  آقاي اسعديان! خودتان مسئول رسيدگي
به دستمزدهاي نجومي هستيد

رئي�س هيئ�ت مدي�ره خان�ه س�ينما چن�دي پي�ش از دس�تمزدها 
و رفتاره�اي نامتع�ارف برخ�ي بازيگ�ران گاي�ه ك�رد، در صورت�ي 
ك�ه مس�ئول رس�يدگي ب�ه اي�ن موضوع�ات خ�ود خان�ه سينماس�ت 
و در س�ايه فقدان نظارت آنجاس�ت ك�ه ش�اهد وضعيت كنوني هس�تيم. 
همايون اسعديان فیلمساز كش��ورمان از وجود فاصله طبقاتي در سینماي ايران و 
نیز دستمزدهاي نجومي و رفتارهاي غیرمتعارف برخي بازيگران) مثل جدا كردن 
میز غذا از ساير عوامل( به شدت انتقاد كرده اما در اينجا  نكته مهمي وجود  دارد كه 
مغفول مانده است و آن اينكه چه كسي بايد جلوي اين شكاف طبقاتي و دستمزدهاي 
نامتعارف را بگیرد، صد البته در تمام دنیا اين وظیفه به عهده صنوف و سنديكاهاي 
سینمايي است كه نظارت و تنظیم دستمزدها توسط آنها صورت گرفته و به شكلي 
محكم نیز اجرا مي شود. در ايران نیز كه صنوف سینمايي تحت عنوان خانه سینما 
گرد هم آمده اند، پس وظیفه خانه سینماست كه با تدوين آيین نامه ها و مقررات سفت 
و سخت، به میزان دستمزدها  نظم داده و مانع به هم  خوردن روال طبیعي سینما و 
حقوق هاي نجومي و شكاف هاي طبقاتي شود. اما يك  پرسش؛ چه كسي هم اكنون 
رئیس هیئت مديره خانه سینماي كشور است؟ پاسخ اينكه جناب اسعديان كه خود 

در مقام فیلمساز از اين شكاف طبقاتي و دستمزدي به شدت ناراضي است. 
به هر حال اكنون كه اين وضعیت بعد از غفلتي چندين س��اله در حال تبديل به 
بحراني است كه صداي رئیس هیئت مديره خانه سینما را نیز درآورده بايد گفت 
جناب اسعديان بسم الله؛ آس��تین همت بالا زده و از طريق خانه سینما در جهت 
نظم بخشي به دستمزدهاي غیرمتعارف و جلوگیري از تشديد فاصله طبقاتي در 

سینما اقدام عاجل انجام دهید.

در »فتنه تغل��ب« مطالب و زواياي 
نگاه��ي وج��ود دارد ك��ه ب��راي 
نخس��تين بار مطرح يا دس��ت كم 
تاكنون پررنگ نبوده است. مضامين 
اين كتاب مي تواند دستمايه خوبي 
ب��راي پژوهش هاي ديگر باش��د

شورجه:
 »پروانه ساخت« سوپاپ اطمينان است

»جمال ش�ورجه« گفت: پروانه ساخت س�وپاپ اطميناني 
است كه هم بر جريانات فكري سينما نظارت مي كند و هم 
مي تواند عنصر كمك كننده اي به چرخه  اقتصادي آن باشد. 
نیمه هاي آذر ماه حدود 200 نفر از سینماگران در نامه اي خطاب 
به رئیس جمهور، وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي و رئیس سازمان 
سینمايي خواستار لغو الزام براي دريافت »پروانه ساخت« شدند. 
»جمال شورجه« نويس��نده، كارگردان و تهیه كننده سینما كه 
يكي از اعضاي شوراي پروانه ساخت است در گفت وگو با تسنیم 
گفت: درباره حذف يا بقاي اين كارگروه، از گذشته هم اختلافات و 
صحبت هايي وجود داشت. عده اي به خاطر آنكه در آيین نامه چنین 
ش��ورايي و قوانینش تعريف نش��ده بود با آن مخالف بودند، البته 
شوراي »پروانه نمايش« در قانون و آيین نامه وجود دارد كه نهادي 
و سازماني بر آثاري كه قرار است به نمايش دربیايد نظارت كند اما 
عده ديگري شوراي پروانه ساخت را سوپاپ اطمینان مي دانستند 
در نتیجه با آن موافق بودند. شورجه نظر خودش را مخالف با حذف 
پروانه ساخت اعلام مي كند و معتقد اس��ت اين شورا با توجه به 
تخصص هايي كه در آن وجود دارد، با راهنمايي، كمك و پیشنهاد 

مي تواند به فیلمسازان براي ارتقاي فیلم كمك كند. 
...........................................................................................................

 انتصاب داوران مستند 
پنجمين جشنواره تلويزيوني جام جم 

سيدمرتضي ميرباقري با صدور احكامي اعضاي هيئت داوران 
مستند پنجمين جشنواره تلويزيوني جام جم را منصوب كرد. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران پويا، سیدمرتضي میرباقري معاون 
سیما در احكامي آقايان شهاب اس��فندياري، حامد شكیبانیا، 
مرتضي شعباني، وحید چاووش و مهدي شاه محمدي را به عنوان 
اعضاي هیئت داوران بخش مستند منصوب كرد. رئیس جشنواره 
تلويزيوني جام جم در حكم خود حضور اين اعضا در هیئت داوران 
اين كمیسیون را براي داوري آثار منتخب شبكه ها فرصتي مغتنم 
شمرد تا در آستانه چهلمین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامي، چراغ 
راه و شاخص برجسته اي در تولیدات آينده سیما باشند. اعضاي 
هیئت داوران كمیسیون مستند پنجمین جشنواره تلويزيوني جام 
جم با پیشنهاد دبیر آن كمیسیون و با حكم معاون سیما و رئیس 

جشنواره منصوب شدند. 
...........................................................................................................

رضا توكلي در بيمارستان بستري شد
رض�ا توكل�ي بازيگر س�ينما و 
تلويزيون به دليل مشكل قلبي 
در بيمارستان بستري شده است. 
رض��ا توكل��ي بازيگ��ر س��ینما و 
تلويزيون در گفت وگو با باش��گاه 
خبرن��گاران ج��وان، در خصوص 
وضعیت جس��ماني خ��ود گفت: 
چند روزي اس��ت كه ب��ه دلیل مش��كل قلبي در بیمارس��تان 
بستري هستم. وي ادامه داد: در اولین روز از فیلمبرداري فیلم 
س��ینمايي »بیراهه« دچار حمله قلبي ش��دم و همكاران من را 
به بیمارستان رس��اندند. دو عمل جراحي داشتم كه به دستور 
پزش��ك ممنوع الملاقات و تحت مراقبت هستم. توكلي با اشاره 
به سابقه حمله قلبي گفت: بر اثر استرس چند بار اين اتفاق برايم 
رخ داده اس��ت. گفتني اس��ت رضا توكلي بازيگر باسابقه عرصه 
سینما، تلويزيون و تئاتر در آثاري همچون »افسانه هزارپايان«، 
»سر دلبران«، »پرستاران«، »برادر«، »كیمیا«، »پنج كیلومتر 
تا بهش��ت«، »فاصله ها«، »مريم مقدس«، »در مسیر تندباد« و 

»پنجمین خورشید« حضور داشته است. 
...........................................................................................................

 واكنش معاون هنري ارشاد
به حواشي تئاتر و موسيقي

مع�اون ام�ور هن�ري وزارت ارش�اد گف�ت: بس�ياري از 
مس�ائلي كه درب�اره اجرا ه�اي موس�يقي و تئات�ر مطرح 
مي ش�ود به حواش�ي اجرا ها برمي گردد اما ب�از هم وزارت 
فرهن�گ و ارش�اد اس�امي را مورد نق�د ق�رار مي دهند. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سید مجتبي حسیني معاون 
امور هنري وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي در جلسه مديران و 
مشاوران معاونت با تأكید بر صیانت و حمايت از فضاي هنر گفت: 
با توجه به شرايط كش��ور و میزان اعتبار و بودجه كه پاسخگوي 
ضرورت ها و نیاز هاي جامعه هنري نیست، معاونت امور هنري 
تلاش مي كند از فضاي هنر صیانت و الگوسازي و به اقتصاد هنر 
توجه كند و از سوي ديگر مورد نقد هايي هم قرار بگیرد. حسیني 
ادامه داد: تعداد برنامه هاي هنري در حوزه هاي تئاتر، موسیقي 
و هنر هاي تجس��مي بسیار گس��ترش و افزايش يافته است، در 
مواردي كه ممكن است تئاتر يا نمايشگاهي اندكي مورد انتقاد 
باشد، فرياد ها بلند مي شود، اما حجم فعالیت ها و برنامه ها ديده 
نمي شود. بسیاري از مسائلي كه درباره اجرا هاي موسیقي و تئاتر 
مطرح مي شود به حواشي اجرا ها برمي گردد و مربوط به ساخت 
موسیقي و وظايف دفتر موسیقي نیست، اما باز هم وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامي را مورد نقد قرار مي دهند.

مصطفي  محمدي     ديده بان

مصطفی شاه کرمی     سینما


